
Iz naše stanovske 
organizacije. 

— Poročilo o 3. seji ožjega sosveta 
UJU poveršeništvo Ljubljana dne 26. fe
bruarja 1925 v Ljubljani. Navzoči: Je
lene, Dimnik, Dostal, Fegic, Hren, La
pajne, Močnik, Potočnik/ član A. Gnus 
se je zaradi nujnega, neodložljivega po
sla pismeno opravičil. 

1. Poverjenik Jelene poroča o zad
njih i m e n o v a n j i h u č i t e 1 j s t v a 
in koliko je organizacija pri tem sodelo



vala. Na seji širjega sosveta dne 5. janu
arja se je sklenilo naprositi velikega žu
pana ljubljanske in mariborske oblasti, 
da pozoveta k sklepanju o predlogih za 
učiteljska imenovanja za ljubljansko ob
last poverjenika Jelenca, za mariborsko 
oblast člana Hrena kot zastopnika uči
teljstva. Slednji izjavi, da je bil pač kli
can k nekim predposvetovanjem, ki pa 
nikakor niso bila obvezna. Na sejo, kjer 
so se definitivno ugotovili predlogi, pa 
ni bil pozvan. — Poverjenik Jelene po
jasni, da je bil sicer klican na sejo, a po 
že ugotovljenih sklepih o predlogih ime
novanj so se izvršile korekture s sodelo
vanjem naknadno pozvanega tajnika de
mokratske stranke in predsednika tako 
imenovanega kluba demokratskega uči
teljstva, zato odklanja s svoje strani vsa
ko odgovornost. Na s e j i se po d a l j 
ši d e b a t i s o g l a s n o u g o t o v i , 
da ne z a d e n e z a r a d i z a d n j i h 
i m e n o v a n j in p r e m e š č e n i or
g a n i z a c i j e n i k a k a k r i v d a . 
Sklene se resolucija, ki jo prinaša današ
nja številka »Učit. Tovariša« na uvod
nem mestu. 

2. Glede a k o n t a c i j e na pokoj
nine učiteljstva je storila organizacija 
potrebne korake in je opozorila s poseb
nim točnim izkazom vsega prizadetega 
upokojenega učiteljstva. našo centralo, 
da naj posreduje v tej zadevi. Iz Beo
grada smo dobili nato obvestilo, da se je 
nakazala akontacija oziroma pokojnina 
skoro vsemu prizadetemu učiteljstvu. 

3. Po svoječasnem dogovoru poši
ljamo 50 izvodov »Učit. Tovariša« v 
z a m e n o za 50 izvodov »Narodne Pro
svete«, katere pa pošiljajo v zadnjem 
času samo po 10 izvodov, zato umevno 
ne moremo zadovoljiti več onih, ki smo 
jim doslej pošiljali »Narodno Prosveto«. 
Da se uredi to vprašanje, smo se obrnili 
na našo centralo, odkoder pa še ni odgo
vora. 

4. O s e j i p r o s v e t n e g a o d 
s e k a UJU p o v e r j . L j u b l j a n a , 
ki se je vršila 2. februarja t. 1., je poro
čal urednik »Učit. Tovariša« Iv. Dimnik. 
Poročilo je bilo objavljeno v »Prosveti«. 
Ožji sosvet je vzel poročilo na znanje 
tako glede urednika zbirke »Šolski oder« 
tov. J. Ribičiča in recenzentov in o ko
optiranju ter malih izpremembah, ki so 
bile nujne glede na to, da pride odsek do 
intenzivnejšega delovanja. 

5. Poverjenik Jelene poroča glede 
n a č r t a o s n o v n o š o l s k e g a z a 
k o n a , ki ga je dobilo naše poverjeni
štvo od ministrstva prosvete potom naše 
centrale. G. minister prosvete je izjavil 
željo, da čuie želje in predloge glede šol
skega zakona od strani UJU. Glavni od
bor pa je stavil tako kratek termin, t. j . 
do najkasneje 10. marca, da je nemogo
če dobiti v tem času predloge od okraj
nih učiteljskih društev. Da se kljub temu 
lahko izvrši to nujno in zelo važno delo, 
sklene ožji sosvet, naj skliče anketo, na 
katero naj se pozovejo tovariši: poleg 
ljubljanskih članov ožjega sosveta, Je
lenca, Dimnika, Dostala in Fegica še tov. 
Lapajne, Mencin in Potočnik. Anketa se 
sestane dne 3. marca ob 9. uri v prosto
rih strokovnega tajništva v Ljubljani in 
nadaljuje z delom prihodnje dni. Izde
lani predlogi in izpremembe se dopošljejo 
glavnemu odboru. 

6. Letošnja p o k r a j i n s k a skup 
š č i n a se določi za 4. in 5. julij v Šošta
nju. Okrajna društva se pozovejo, da 
pošljejo do 15. aprila predloge glede re
feratov, ki bi jih stavilo poverjeništvo 
na dnevni red skupščine. 

7. Glavni blagajnik Fegic poroča o 
splošnem b l a g a j n i š k e m s t a n j u 
koncem upravnega 1.1924.— Ožji sosvet 
je potrdil proračun za mladinski list 
»Zvonček« ter naročil upravniku, nai 
skrbi, da se posamezne postavke v pro
računu v nobenem slučaju ne prekora
čijo. Razpravljalo se je tudi o propagan
di za »Zvonček« ter naročilo upravni
ništvu, naj sestavi za posamezne okraje 
statistični pregled šol in učiteljstva, ki je 
naročeno na »Zvonček«, oziroma, ki zbi
ra naročnike za naš mladinski list. Te 
statistične preglede naj se potem pošlje 
s primerno okrožnico učiteljskim dru
štvom. 

8. Strokovni tajnik Dostal stavi pred
log glede p o č i t n i š k e g a i z o b r a 
ž e v a l n e g a t e č a j a , ki naj ga pri
redi poverjeništvo za svoje članstvo. 
Poveri se prosvetni odsek, da naj na 
svoji prihodnji seji razpravlja o tem 
vprašanju in stavi poverjeništvu kon
kretne predloge. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

Vabila: 
= DRUŠTVO UČITELJIC OSNOV

NIH IN MEŠČANSKIH ŠOL, UČITELJIC 
ŽENSKIH ROČNIH DEL IN OTROŠKIH 
VRTNARIC V MARIBORU je moralo 
zaradi raznih ovir preložiti 14. februarja 
t. 1. svoj občni zbor. Zato se vrši občni 
zbor 7. marca t. 1. ob pol 3. uri v Mari
boru na šoli v Cankarjevi ulici. Dnevni 
red isti kot je bil razpisan 14. februarja. 
Posebno se opozarja na zanimivo preda
vanje strokovne učiteljice Jele Levsti
kove »O kongresu ženske male antante 
v Beogradu«. O priliki občnega zbora 
priredi »Društvo učiteljic« čajanko, na 
katero so prisrčno vabljene vse učitelji
ce, članice in nečlanice. Čajanka se pri
redi v svrho medsebojnega zbližanja in 
spoznavanja med tovarišicami. — Od
bor. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
CELJSKI OKRAJ zboruje v soboto, dne 
14. marca 1925 ob 9. uri v mestni osnov
ni šoli v Celju po sledečem sporedu: 
1. Zapisnik. 2. Stanovske in društvene 
zadeve. 3. Nasveti in predlogi. 4. Vpra
šalna skrinjica. 5. »Moje potovanje na 
Plitvička jezera«, predava tovarišica Lj. 
Schreinerjeva. 6. »Poročilo o osnutku 
novega šolskega zakona«, referira tova
riš L. Potočnik. K polnoštevilni udeležbi 
vabi odbor 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MARIBOR IN BLIŽNJO OKOLICO zbo
ruje v ponedeljek, dne 9. marca 1925 ob 
15. uri v risalnici deške meščanske šole 
z običajnim dnevnim redom ter zanimi
vim predavanjem prof. Šiliha: »Avstrij
ska šolska reforma«. Udeležba je ob
vezna, izostanek je opravičiti! Tov. 
upravitelje(ice) vljudno prosimo, da iz
roče pobrano članarino pri tej priliki tov. 
blagajničarki. — Odbor. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
KONJIŠKI OKRAJ zboruje v soboto, 
dne 14. marca 1925 ob 10. uri v deški 
šoli v Konjicah. Na vzporedu sta poleg 
običajnih točk v januarju izostali preda
vanji tovarišice Poznejeve in tov. Friedla 
ter poročilo tov. Kržiča o seji širjega so
sveta UJU — pov. Ljubljana. Polnošte
vilna udeležba ie stanovska dolžnost. — 
Tovarišica Pernatova vabi kot poverje
nica vse učiteljstvo in vsai šolska vod
stva konjiškega okraja k pristopu k 
Slov. Šolski Matici za 1. 1925.; članarino 
(30 Din) bode pobirala na zborovanju. 

Odbor. 
= KAMNIŠKO UČITELJSKO DRU

ŠTVO zboruje v sredo, dne 11. marca 
1925 ob 10. uri dopoldne v šolskem po
slopju v Radomljah. Dnevni red: 1. Po
ročila. 2. Razni že preje naznanjeni pred
logi. 3. Slučajnosti. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
KRANJSKI ŠOLSKI OKRAJ ima svoj 
redni občni zbor v soboto, dne 14. marca 
t. 1. ob 9. uri v osnovnošolskem poslopju 
v Kranju. Dnevni red: 1. Poročila funk
cionarjev. 2. Volitve. 3. Predlog osnov
nošolskega zakona. (Poroča tov. Josip 
Lapajne). 4. Slučajnosti. Polnoštevilne 
udeležbe pričakuje — odbor. 

Poročila: 
+ OBČNI ZBOR UČITELJSKEGA 

DRUŠTVA ZA SREZ KRŠKO na dan 
24. januarja t. 1. ob 10. uri v risalnici me
ščanske šole v Krškem. Od 115 članov 
navzočih 66. 

Otvoritev. Predsednik tov. Levstik 
otvori občni zbor s posebno dobrodošli
co enajstim novovstopivšim članom, 
dvema tovarišema ki sta se vrnila od 
vojakov in zakonskima tov. Černe pri
spevšima iz Tržiča v naš okraj. Nato 
poda nekaj podrobnosti iz seje širjega 
sosveta pov. UJU v Ljubljani in pa kra
tek pregled dogodkov iz najnovejšega 
časa. Iz poročila je zvenel refren: »Širi
te med narodom idejo narodnega in dr
žavnega edinstva, — gojite v naših vr
stah odkrito in nesebično kolegiialno&t!« 
Pritrjevanje. 

Tajniško poročilo se je omejilo le na 
čitanie zapisnikov, in sicer zadnjega ob
čnega zbora in pa jesenskega zborova
nja Krškega krožka z dne U. oktobra 
1924 v Kostanjevici, kojega poročilo h 
neznanega vzroka ni bilo priobčeno \ 
»Učit. Tovarišu«. 

Gibanje članstva 1. januarja 192' 
120 članov, izselilo 12, izstopilo 5, umrlž 
2; prirastek 14 članov, torej stanje 1. ja 
nuarja 1925 skupai 115 članov. 

Blagajniško poročilo ie bilo iako za 
dovoliivo. kajti izkazuje 1434.21 Din pre 
bitka in ie blagajničarica tov. Vainičev: 
dobila absolutorij. 

Prebitek se razdeli tako: Društvo 
pristopi Podpornemu društvu za učitelj
ski naraščaj s 1000 Din. Za Učiteljski 
dom v Rogaški Slatini 250 Din. In osta
nek 184 Din za Lavričev nagrobni spo
menik v Mokronogu. 

VoHtve. Dosedanji predsednik Lev
stik odklanja kot nadzornik ponovno iz
volitev predsednikom. — Predsednik 
Janko Golob; tajnik Krakar. blagajni
čarka Vovkova; odborniki: Berce, Bre
zovar, Bončai, Jurčec, Sterk, Vanič Ladi, 
Vizjak, Zagorc; namestnice: Celnarievai. 
Levstikova, Ridlova. Vizjakova, Vutko
vičeva. Pregled, računov: Grilčeva. Va
ničeva. Delegata za pokrajinsko skup
ščino: Armič, Pečnik; namestnici: Cel
narjeva, Habjanova. Delegat za državno 
skupščino Sterk; namestnik Jurčec. 

Referat o temi »Važnost zgodovin
skega pouka v osnovni šoli«, ie sestavi
la tov. Bavdekova iz Leskovca. Predai
vanje je bilo vsestransko zadovoljivo in 
predsednik je izrazil svojo zahvalo. 

Sklepi, a) Č l a n a r i n a se določi: 
140 Din za aktivne člane, a 50 Din za 
tovarišice poročene z učitelji in upoko
jence, 80 Din za vrtnarice in učiteljice 
ženskih ročnih del. 

b) P r i p o r o č a se č l a n s t v o 
p r i S 1 oiv. Šol. M a t i c i . 

c) Kdor iz u p r a v i č e n e g a 
v z r o k a ne p r i s o s t v u j e z b o 
r o v a n j u plača 10 Din, a neopravičen
ci 25 Din globe v prid društveni blagaj
ni. Blagajnik vodi evidenco in pošlje za 
vsak slučaj položnico. (Predlog tov. Go
loba). 

č) T r ž i š k i k r o ž e k se odslej 
imenuj »M o k r o n o š k i k r o ž e k « . 

d) P r i h o d n j e z b o r o v a n j e 
določi odbor, in sicer kraj, čas in preda
vatelja. 

N a d z o r n i k L e v s it i k priporo
ča sklepno, naj prosilci za službena me
sta prilagajo prošniam »Službeno raz
predelnico« namesto obilice prilog. 

—k—. 
+ GORNJEGRAJSKO UČITELJ

SKO DRUŠTVO ie imelo svoi občni zbor 
na Rečici dne 17. januarja 1925. Navzo
čih .ie bilo 70%. 

Predsednik tov. V. Pulko pozdravi 
navzoče, osobito na novo pristopivše 
članice tov. Pavlo Pestotnik  Berganto
vo, Zorko Rozmanovo in učiteljico žen
skih ročnih del Matildo VVudlerjevo; 
pristop ie prijavila tudi tov. Leopoldina 
PočkajOrač. 

Podaval je o učiteljski samoizobraz
bi tov. Fran Vajd. Referat je vsem iako 
ugajat. 

Društvene zadeve. 1. I m e n i k 
k n j i g okr . uč i t . k n j i ž n i c e je 
uredila tov. Marica Veninšekova. Dal se 
bo pomnožiti in se bo razdelil šolskim 
vodstvom. 2. » U č i t e l j s k e m u d o 
mu« v M a r i b o r u se nakaže iz dru
štvene blagajne 150 Din. 3. D o p i s 
» S l o m š k o v e z v e z e « o zadevi in
tervencije glede premeščeni — na pred
log tov. Zemliiča se preide preko njega 

na dnevni red. 4. V z a d e v i d o p i s a 
»Učit. d r u š t v a z a M e ž i š k o 
d o l i n o« ugotovi tov. Žemljic, da je 
razvidno, da so navedena društva zašla 
na levo. Naše društvo naj o tem ne raz
pravlja, ampak širji sosvet oziroma po
krajinska skupščina. 5. P l a č e v a n j e 
č l a n a r i n e . V tej zadevi je na pojas
nilo blagajnika tov. Požarja nasvetoval 
tov. Pušenjak. naj šolski voditelji ne po
birajo članarine oziroma naj se ne uve
de čekovni promet, ker šteje to društvo 
malo (najmanj) članov, ki pa redno pla
čujejo svoje prispevke. Sprejeto. 

Poročilo predsednikovo. »V drugi 
polovici lanskega leta je završala nad 
nami huda politična burja, ki nas je pa 
našla neustrašne; bodimo tudi v bodoče 
složni in neomajni!« Lansko leto je bilo 
troje zborovanj in troje predavanj. Čla
nov ie bilo spočetka 28, koncem leta pa 
23, ker so se izselili. Omenil je tudi iz
premembe v šolskih administrativnih 
zadevah. B l a g a j n i k P o ž a r poro
ča o društvenih dohodkih in izdatkih; 
prebitka je bilo 353 Din. Pregledovalca 
računov tov. Dolinar in Veninšekova sta 
potrdila, da ie račun v lepem redu; zato 
se blagajniku prizna odveza. 

Volitve. Soglasno je bil potrjen do
sedanji odbor: predsednik Pulko: na
mestnik Žemljic; tajnica Černetova. bla
gajnik Požar; odbornika Rainerjeva in 
Dolinar. 

Določitev delovnega programa za I. 
1925. Na predlog tov. predsednika/ se re
vidirajo stari učni načrti za vse pred
mete na osnovnih šolah do šestrazred
nice. Oglasili so se tovariši in tovarišice, 
ki so prevzeli sestavo novih načrtov za 
posamezne predmete. Ko bo delo dokon
čano in pregledano, se sestanemo k 
.uradni konferenci, ker imamo še mnogo 
na srcu. 


